

LE JUGE CONSTITUTIONNEL ROUMAIN, GARANT DE L'ACCÈS LIBRE À LA JUSTICE

Mircea CRISTE*

ABSTRACT: *The Romanian Constitutional Court has the competence to control the laws, both by means of an a priori control and also by those of an a posteriori control. The latter is exercised by means of a prejudicial question, raised during a trial, the action popularis being excluded. The free access to justice (article 21 of the Romanian Constitution), represents one of the fundamental rights upon which the Court is generally called to conclude.*

By several decisions, the Constitutional Court has reaffirmed its role of guardian of the fundamental law, giving the adequate interpretation of article 21, many times referring to the ECHR case law, regarding the notion of reasonable, the court costs, the trial length, the right to sue and to appeal the judicial decisions or to take a matter to an administrative jurisdiction.

KEYWORDS: *constitutional review, fundamental rights, access to justice, right to an appeal*

JEL Code: K 4.

RÉSUMÉ: *La Cour Constitutionnelle roumaine est compétente de contrôler les lois tant sur la voie d'un contrôle a priori, que sur la voie d'un contrôle a posteriori. Ce dernier est exercé par voie de question préjudicielle, soulevée devant le juge a quo, à l'occasion d'un litige de droit commun et à l'exclusion d'une action populaire. Le libre accès à la justice, inscrite dans l'article 21 de la Constitution roumaine, représente l'un des droits fondamentaux sur lesquels la Cour est appelée le plus souvent de se prononcer.*

Par plusieurs décisions, la Cour Constitutionnelle a réaffirmé son rôle de garante de la loi fondamentale, intervenant et donnant l'interprétation adéquate des dispositions de l'article 21, maintes fois en se rapportant à la jurisprudence de la CEDH, en ce qui concerne la notion de raisonnable, les frais de jugement, les délais, le droit à la requête et au recours ou les juridictions administratives.

MOTS CLÉS: *justice constitutionnelle, droits fondamentaux, accès à la justice, droit au recours.*

JEL Code: K 4.

* Professor of Constitutional Law, PhD, West University Timisoara; "1st December 1918" University Alba Iulia, ROMANIA.